
Zamířit k cíli  
– humorně i vážně o smyslu lidových misií 

     ,,Dědečku, zajdi do obchodu a kup tam rohlíky 
a mléko,“ říká babička a podává mu peněženku se 
slovy: ,,Nezapomeň, že máš koupit dvě věci         
– rohlíky a mléko!" Za půl hodiny se dědeček 
vrací a v ruce třímá kartáček na zuby. Babička se 
zlobí, jak je zapomnětlivý: ,,Vždyť jsem ti říkala, 
že máš koupit dvě věci. Jak to, žes nekoupil taky 
zubní pastu?“ 
     Nechci se tímto vtipem dotknout žádného ze 
starších ani z mladších lidí, kteří trpí nemocí, při 
níž sice nic nebolí, ale člověk se mnoho nachodí. 
I já sám zapomínám… Čím větší shon, tím víc se 
zapomíná. A protože se kolem nás spěchá stále 
usilovněji, nedivím se té hrozné zapomnětlivosti 

i v nejdůležitějších věcech. Lidé zapomenou, kam vlastně jdou. Nemají čas mys-
let na to, zda má život nějaký cíl. Jsou jako ty děti, které se po cestě do školky 
zastaví u každého kvítečku, a maminka je musí pořád pohánět, aby tam vůbec 
došly. Je proto potřeba si stále připomínat, kam že máme dojít, kde že je náš 
životní cíl, abychom se nenechali zlákat krásou květin na cestě nebo dokonce 
reklamních panelů podél ní a neztroskotali u nich. 
     Je potřeba si stále připomínat, že široké a pohodlné cesty vedou k cíli, který 
Pán Ježíš nazývá záhubou. Je potřeba udělat něco proti té hrozné životní skleró-
ze. Když se zapomene na cíl života, ztratí se i jeho smysl, nezná se pak ani jeho 
cena. Až příliš se to podobá tomu, co tak často vidíme a sledujeme kolem sebe. 
     Prakticky se to projevuje tím, že rodiče zapomenou, jak při křtu svých dětí 
slibovali křesťanskou výchovu. Manželé zapomenou na svou první lásku i na to, 
jak slibovali, že spolu ponesou všechno dobré i zlé a při prvních nesnázích mají 
chuť jít tou pohodlnější cestou. Mladí zapomenou na to, k čemu je vedli rodiče, 
někdy dokonce úplně zapomenou, že by jim měli vrátit jejich péči. Lidé zapo-
menou na kostel, na přikázání, na své svědomí, na svou lidskost. 
     Jednou z možností, v katolické církvi osvědčených, jsou lidové misie. Do 
farnosti jsou posláni kazatelé, aby všem připomněli právě smysl a cíl jejich živo-
ta a cenu, kterou mají před Bohem. Jak pěkně říká otec Marek Dunda, který je už 
vedl na více místech, misie jsou na to, abychom se všichni přiblížili k Bohu. Ti, 
kteří ho znají, aby ho poznali ještě více a ti, kteří jsou zatím daleko, aby po nich 
byli aspoň o trochu blíž. Proto jsou misie příležitostí pro každého. Prosím všech-
ny, kterým záleží na misiích, aby se za jejich úspěch modlili.   

                       P. Jan Peňáz 

Kající procesí 
     Prvním vrcholem lidových misií je kající procesí.                     
V Obřanech bude ve středu 22. 9. v 1900. Bývá zvykem, že 
při lidových misiích se mají lidé zamyslet nad tím, co kazí 
kvalitu jejich života. To, co se na první pohled může zdát 
jako nejhorší, nemusí být zlé. Skutečným zlem jsou hříchy 
– například nenávist, neodpuštění, msta, nedodržení slibu, 
zanedbávání vztahu k nejbližším, narušování rodinného 
pokoje, neláska mezi lidmi, sobectví a chamtivost, která 
někdy jde až za hrob. Ve výčtu těchto a podobných hříchů 
bychom mohli ještě dál pokračovat. Každý z nás už byl 
určitě některou z těchto hrozných skutečností zasažen. Po 
pravdě jistě musíme přiznat, že i my jsme svými hříchy 
přispěli k šíření zla ve světě. Rostoucí zlo přináší své 
„ovoce“.  
     Kde se člověk vědomě nezřekne zla, nezaujme postoj kajícnosti a nesnaží se 
odčinit to, co způsobil, tam se zlo stále rozrůstá. Při lidových misiích by se aspoň 
někteří měli vědomě rozhodnout, že přetnou tento řetězec zla a znovu vezmou 
věci za správný konec. 
     Při kajícím procesí půjdeme od kostela průvodem k maloměřické kapličce                       
a budeme u ní odprošovat za hříchy, které se udály v Brně – Obřanech od po-
sledních lidových misií (a to už je pěkných pár desítek let). Budeme odprošovat 
jménem svým i jménem těch, kteří už nejsou mezi živými anebo se z různých 
důvodů průvodu nezúčastní. I oni přispěli svým podílem a svým hříchem. Nastá-
vající šero znázorňuje tmu hříchu, která se vkrádá do tohoto světa.  
     Přineste si s sebou, prosím, svíce a pochodně. Během cesty se budou zpívat 
starobylé kající žalmy z Bible.  

o.  Milan Plíšek 


